
SEGUEIX-NOS A LES 
XARXES SOCIALS!
@CUPRiudoms

INFO 
CUP

EL BUTLLETÍ INFORMATIU 
DE LA CUP RIUDOMS

Tiratge: 2300 exemplars | Preu: 289,43€

Actualment, el monument encara manté la 
simbologia franquista i la inscripció amb el lema 

“Riudoms a sus caídos por Dios y por España”.
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La presència del monument en un espai públic com 
el cementiri municipal és una anomalia democràtica, 
per això la CUP en va proposar la retirada.

S’APROVA LA RETIRADA DEL 
MONUMENT FRANQUISTA 
DEDICAT ALS CAIGUTS

saliades, durant la Guerra Civil i també 
durant la dictadura.

Actualment al cementiri hi ha dos es-
pais dedicats a les persones del bàndol 
nacional i cap del bàndol republicà. És 
per això que també s’ha acordat habili-
tar un espai per a la memòria històrica 
en record a les víctimes i represaliades.

UNA VICTÒRIA COLECTIVA

Finalment volem fer un agraïment a les 
persones que ens han ofert informació 
sobre aquest tema, així com un reco-
neixement a les persones que en algun 
moment o altre han lluitat per la retira-
da d’aquest monument a Riudoms.

ES RETIRARAN LES PLAQUES D’HABITATGE

El Ple també va acordar retirar les pla-
ques amb simbologia franquista rela-
tiva a la construcció d’habitatges que 
encara siguin als edificis de Riudoms.

L’Ajuntament ho comunicarà a les co-
munitats afectades i els operaris mu-
nicipals procediran a la retirada sense 
cap cost per als propietaris.

REPARACIÓ I MEMÒRIA HISTÒRICA

Segons els registres de la Generalitat, 
a Riudoms hi van haver diverses perso-
nes desaparegudes i moltes de repre-

Aquest símbol del franquisme es va 
decidir construir l’any 1939 en un Ple 
de l’Ajuntament on tots els regidors hi 
van votar a favor, malgrat que per falta 
de recursos la construcció no es va re-
prendre fins l’any 1953.

L’any 1954, coincidint amb les festes 
del Beat, es va inaugurar el monòlit per 
tal de perpetuar la memòria de les per-
sones pertanyents al bàndol nacional 
mortes durant la Guerra Civil.

L’ANY 1997 VA FALTAR VALENTIA POLÍTICA

L’Ajuntament va decidir traslladar el 
monument peça per peça des de la 
Plaça de l’Om al cementiri municipal, 
mantenint-ne fins i tot la simbologia 
franquista. 

És evident que el Consistori no va tenir 
prou valentia política, ja que no va plan-
tejar-se’n la retirada, ni tan sols es va 
optar per a reinterpretar el monument 
en record de totes les víctimes.



Un dels projectes estratè-
gics que ens vam fixar per  
treballar en aquest mandat 
és la recollida de residus 
porta a porta.

Un pas essencial per dur-lo 
a terme és realitzar un es-
tudi per avaluar-ne la im-
plementació i conèixer quins 
canvis són necessaris per 
fer aquesta transició.

Per aquest motiu vam pre-
sentar una moció al darrer 
Ple. La nostra proposta (i 

una altra similar d’ERC) van 
rebre el suport de tots els 
grups, exceptuant Junts per 
Riudoms (JxR).

Inexplicablement l’equip de 
govern diu que vol treballar 
en la mateixa línia però no 
veu la necessitat d’aprovar 
la moció. Al nostre entendre 
JxR no es vol comprometre 
a res, posant-se de perfil en 
aquesta qüestió tan impor-
tant tal i com ja va fer durant 
les eleccions del 2019.

La recollida selectiva porta a 
porta (PaP) es fa de la fracció 
orgànica i de la fracció resta, 
tot i que es pot estendre a to-
tes les altres fraccions.

A més no tot és blanc o ne-
gre, hi ha experiències de 
recollida mixta en un mateix 
municipi: en unes zones PaP 
i en altres contenidors.

L’estudi previ ha de tenir 
en consideració elements 
importants com per exem-
ple l’horari i la freqüència 
de recollida, les diferències 
entre els habitatges i els co-
merços, un anàlisi econòmic 
i la implantació d’una prova 

pilot en alguna zona del mu-
nicipi amb el consens dels 
veïns.

Creiem oportú que aquest 
estudi el realitzi SECOMSA, 
l’empresa que s’encarrega 
del servei de recollida de re-
sidus a nivell comarcal.

Som conscients que el nos-
tre poble és un referent co-
marcal per diverses qües-
tions, per això pensem que 
Riudoms podria liderar la 
transició cap al PaP als mu-
nicipis més grans de la co-
marca.

QUINS CANVIS IMPLICARIA 
AQUEST CANVI DE MODEL?

JUNTS PER RIUDOMS VOTA 
EN CONTRA LA MOCIÓ DEL 
“PORTA A PORTA”

La moció posa fil a l’agulla, d’una manera 
concreta i temporitzada, per tal de tenir els 

resultats abans d’acabar l’any 2022.



Recentment s’ha posat en marxa l’Espai 
de Coworking a l’Antiga Llar de Jubilats. 
Tot i això només s’han rebut dues sol·li-
cituds vàlides i dues fora de termini. 
Dubtem de si s’ha fet prou difusió de la 
iniciativa a les persones interessades.

EL SEMÀFOR

La CUP ja ha mostrat públi-
cament el posicionament 
contra la construcció de la lí-
nia elèctrica aèria coneguda 
com a MAT Valmuel-Begues.

Per això la CUP ha presen-
tat al·legacions per aturar 
aquest projecte que és un 
atemptat més contra les 
nostres comarques.

Al Ple de l’Ajuntament també 
vam donar suport a la moció 
d’ERC i JxR en contra de la 
MAT.

Tot i això som crítics amb el 
paper d’aquests dos partits 
al govern de la Generalitat 
en la gestió dels projectes 
d’energies renovables.

ENS POSICIONEM EN CONTRA 
DE LA MAT

LES JOVES, A 
PRIMERA LÍNIA
Arran de la pandèmia les relacions socials s’han vist 
molt afectades, esdevenint una problemàtica que no 
s’ha abordat ni tractat, no s’ha tingut cura de l’educa-
ció emocional de les persones. I menys, de les joves.

El jovent és un col·lectiu que actualment està sent ob-
servat des de ben a prop, i molt jutjat, som tema de 
conversa molt sovint. Les joves ens preguntem per 
què? Se’ns relaciona amb conceptes com irresponsa-
bilitat i també amb violència. En aquestes converses 
no es pregunten pas el neguit que tenim quan ens 
qüestionem el nostre futur ni el per què actualment hi 
ha un augment d’ansietat, depressió i suïcidi juvenil.

Aquest últim, el suïcidi juvenil, és la primera causa de 
mort no natural entre els 16 i els 35 anys, augmentant 
un 27% segons el Codi Risc de Suïcidi de Catalunya. 
El suïcidi deriva de molts factors socials i d’un gran 
malestar emocional, i aquests problemes no s’estan 
gestionant ni prevenint.

El malestar general d’aquest col·lectiu el provoquen 
diversos factors, com poden ser la precarietat labo-
ral, la falta d’habitatge, els drets vulnerats, l’educació 
o l’activisme social. Hem de treballar per millorar les 
nostres oportunitats i poder-nos encaminar cap al 
nostre futur, perquè el futur és de les joves. És difícil 
conviure amb la incertesa de què serà de nosaltres, 
de com viurem o, més ben dit, de com sobreviurem.

La participació juvenil és important per encarar i tre-
ballar moltes d’aquestes problemàtiques. Però és 
inexistent al nostre poble aquests últims anys, i ara 
és quan més ho necessitem. No es poden organitzar 
esdeveniments de caire juvenil sense comptar amb 
nosaltres, amb les joves, sense conèixer les nostres 
inquietuds i peticions. Establir una comunicació amb 
el jovent del nostre poble és essencial. Cal garantir la 
participació en les polítiques de joventut i en els pro-
cessos de decisió per poder resoldre els problemes 
centrals: precarietat laboral, habitatge i participació 
cívica i política.

Aquest estiu, gràcies a l’educació en el lleure, he po-
gut viure de primera mà la necessitat que tenim les 
joves d’unir-nos, d’estimar-nos, de compartir expe-
riències i de relacionar-nos, factors clau per gestio-
nar aquestes necessitats i satisfer l’autonomia per-
sonal, que tanta falta ens fa per poder desenvolupar 
els nostres projectes de vida i poder-nos emancipar 
d’una manera integral i responsable.

Maria Ferran Soto
Membre de l’Assemblea Local de la CUP



PRECS I PREGUNTES

LA CUP A L’AJUNTAMENT
La nostra tasca als plens de l’Ajuntament de Riudoms

TENS ALGUN DUBTE O NECESSITAT?

EXPLICA’L AL 
NOSTRE REGIDOR!

ENRIC JÓDAR CIURANA 
ejodar@riudoms.cat

SOBRE L’OFICINA D’ATENCIÓ A LA CIUTADANIA (AOC)

• El grup municipal de la CUP va proposar a l’equip de govern la millora de 
l’accessibilitat de l’AOC de l’Ajuntament durant la confecció del pressupost 
municipal de 2021 i  va enviar un llistat de propostes a Alcaldia per tal 
que es tinguessin en consideració.

• A banda de realitzar els treballs d’adequació de l’entrada de l’Ajuntament, 
quines actuacions en relació a la millora de l’accessibilitat s’han dut a 
terme, o estan previstes de dur a terme, a l’OAC de l’Ajuntament?

SOBRE EL PERSONAL DE L’AJUNTAMENT I L’ELABORACIÓ DE LA RLT

• En quin estat es troba la confecció de la relació de llocs de treball (RLT)?

• PREC: Demanem a l’equip de govern la màxima celeritat en aquesta 
qüestió ja que considerem que és important i és una necessitat des de fa 
temps.

PREGUNTES DE LA CIUTADANIA

• Recentment s’ha anunciat la col·locació de plaques solars a l’edifici de 
l’Escola Beat Bonaventura.

• Estan previstes més actuacions de manteniment i/o reformes a l’edifici 
de l’Escola, aprofitant les actuacions que es derivaran de la col·locació 
d’aquestes plaques?

“Això ja està al programa de govern”

Aquest és un argument que sovint uti-
litza JxR per tal de no donar suport a 
algunes propostes de la resta de grups 
polítics. El cert és que en eleccions mu-
nicipals de 2019 els grups polítics ens 
vam presentar amb algunes propostes 
similars. Aquest fet és positiu perquè 
vol dir que ens hauríem d’entendre 
més fàcilment en diverses qüestions.

Si JxR creu que alguna de les nostres 
propostes coincideix amb les seves i 
argumenta que “ja està al programa de 
govern”, i que per això no ho accepten, 
el que hauria de fer és ser més trans-
parent amb aquest full de ruta i expli-
car-nos quines seran les seves priori-
tats abans d’acabar el mandat. 

Millorar Riudoms tot i no governar

Com a agrupació política ens vam 
presentar amb un programa electoral 
amb l’objectiu de millorar Riudoms. 
Així doncs les nostres propostes al Ple 
seran fidels a aquest programa i a les 
opinions que ens donen els veïns i les 
veïnes per tal de canviar tot allò que a 
dia d’avui encara no funciona.

Junts per Riudoms (JxR) sembla no ha-
ver entès que, malgrat que la CUP no 
governa, tenim capacitat d’incidir en la 
vida pública i política de Riudoms. Així 
ho hem fet fins ara i així ho seguirem 
fent. Considerem que JxR no s’hauria 
de tancar en banda quan un grup po-
lític fa una bona proposta malgrat no 
formi part del govern.

CUP Riudoms      www.riudoms.cup.cat  |  riudoms@cup.cat

TU TAMBÉ VOLS 
DIR-HI LA TEVA?
ENVIA’NS LES 
TEVES PREGUNTES 
PEL PRÒXIM PLE!

LES NOSTRES

MOCIONS

RETIRADA DEL MONUMENT 
ALS CAIGUTS1

REALITZACIÓ D’UN ESTUDI SOBRE EL 
MODEL DE RECOLLIDA DE RESIDUS 
PORTA A PORTA2


